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Param dol
La majoria de les vegades que parl amb alaiorencs sobre el nostre poble 

solen insistir a convèncer-me que xerram d’un ens somort. El neguit és gene-
ral. Hom pateix aquest defalliment que ens aclapara, convençuts que la fi  és 
inevitable i que ja no hi ha res a fer. El poble se’ns mor. Tenen part de raó. Tret 
de la bellesa d’alguns carrers a sol post i llum encesa o quan s’aixeca aquest 
astre, tot convida a pensar que a Alaior s’hi para dol, tot i que ningú no sap 
a quin indret és el cadàver. S’hi fa res per ressuscitar-lo o treure’l de la UCI? 
Home, sí i no... però des de fa dècades guanya el no i de molt. Persistim a fer 
el mateix de sempre, a repetir actuacions que han fracassat mil vegades, com 
si tots fóssim fi lls de pagesos incapaços de provar res nou, perquè mon pare i 
l’avi ho feien així, i açò no és cert. Els avis és possible que ho fessin, però els 
rebesavis ni de noves. En defi nitiva, tenc la sensació que ens ha abduït l’ànima 
de Robert Moses, un gran errat de comptes que ha passat a la història pels 
seus llevats urbanístics.

Robert Moses va ser el cap d’Urbanisme de Nova York durant moltes dè-
cades. Ho va començar a ser quan Ford, especialment, començava a omplir la 
ciutat de cotxes. Moses feia construir carreteres i més carreteres per millorar 
l’accés a la metròpoli. La cosa funcionava quinze dies, fi ns que en veure que 
allò funcionava hi arribaven més automòbils i camions. Havia arribat l’hora de 
tornar a recórrer a l’asfalt una i altra vegada. La Companyia del Bon Asfalt in-
crementava el seu valor, però la ciutat ho pagava. Augmentà la població, grà-
cies a la Confraria del Sant Ciment però els ciutadans eren secundaris. El que 
importava era fer infraestructures que no sempre eren necessàries. És més, 
moltes eren perjudicials. El premi se’l va endur una autopista que creuava un 
barri residencial que en separar els vesins dels comerços esdevingué marginal 
i fi ns i tot perillós: el Bronx.

Òbviament comparar un poblet que en les darreres dècades ha crescut 
injustifi cadament, i sense aportar benefi cis a la majoria, amb la capital del 
món, és una astracanada. Tanmateix, fora bo que ens replantejàssim en quin 
moment es va fotre Alaior (açò sembla Conversa a la Catedral) o directament 
ens el vam carregar. Jo no ho sé, però tenc clar que fer créixer de més el poble, 
i fer-ho on no tocava, no va ser la millor de les idees. Mentre una part roman 
dalt vila, l’altra ocupa un  terreny perillós. Veig dos pobles i no un. Sé que el 
de baix està condemnat a desaparèixer en el moment que Neptú s’emprenyi. 
En els darrers tres o quatre anys hi ha estat a punt, d’anegar-se a l’engròs dues 
vegades i s’ha salvat per molt poc. El desastre climàtic ha passat a menys de 
deu quilòmetres, que no és res si tenim en compte que la circumferència de 
la Terra a cap punt del globus supera els quaranta mil quilòmetres. Dos dies 
després ningú no recorda l’endemesa patida i tornam a interpretar un hihi 
haha que embafa més que la cançó de l’estiu. Jugam amb foc. Ningú no s’ha 
plantejat que si van aixecar el poble a una costa devia ser per algun motiu? 
Ai, ara que ho dius... No, no va ser una mabrada, va ser una decisió meditada. 
I encara sort que a la Trotxa hi van dur empreses i cases, si hi arriben a dur el 
cementeri acabaríem contemplant tèquines de llenya de cirerer per a gent que 
ja no hi és surant prop d’on pescava sant Pere.

A part d’estar amatents a l’arribada de la castanya meteorològica, hi po-
dem fer res? No em toca de dir-ho. És una pena que es vagi fonent un poble 
amb tres places amb prou encant, però desaprofi tadíssimes. I en podríem tenir 
quatre si es reformava l’avinguda del Pare Huguet, un lloc que dona per molt, 
i anc que amb l’enderrocament de l’antiga fàbrica Timoner España ja ha per-
dut possibilitats, es pot recuperar la zona. Refer l’urbanisme és cabdal per fer 
reviscolar el nucli antic.

O feim idees noves (les de sempre no han servit) o prest no solament 
Alaior serà a tocar des Terradet, també hi seran tots els ciutadans. Hem de 
prendre riscos o ja ens podem acompanyar tots en el sentiment.

MEMBRE ADSCRIT

AJUNTAMENT

D’ALAIOR

Consell Insular
de Menorca
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Opinió

EditorialRedacció

No fa falta repetir que una de les obres més ajornades 
en aquest municipi ha estat la continuació de la canalització 
de les aigües pluvials.

Ens remuntam a abans de la crisi. Aleshores l’ajunta-
ment d’esquerres va fer la seva part amb la canalització des 

Es Convent, sense rumb
L’eternització de la intervenció as Convent parla per si mateixa 

respecte del funcionament de les institucions. Però convindria afinar 
l’anàlisi perquè quan és culpa de tothom també ho és de ningú. I solem 
acabar sense aprendre res i tornant a repetir els mateixos errors.

Després d’anys, hi va haver un consens general signat del que ha-
via de contenir es Convent acabat: la col·lecció Llambias d’etnografia 
que l’Ajuntament havia comprat per a açò; sales i espais perquè la gent 
fes cultura, una cantina i atenció turística.

Partits, entitats i experts estaven d’acord. Es va fer un 1r pla 
d’usos amb aquest contingut i es va començar l’execució del projecte. 

Quan el PP accedí al govern municipal, va aprofitar l’entesa 
amb el PP al Govern Balear per baratar substancialment el contingut, 
d’amagat, per la porta de darrere. Però no ho va poder legalitzar a 
temps, i un canvi de color al Govern Balear va permetre descobrir que 
a l’obra s’executava un restaurant en tota la 2a planta i que un museu 
de calçat i botigues havien marginat la col·lecció Llambias. Açò va 
obligar a refer el pla d’usos i tornar a demanar llicència, amb el res-
taurant convertit en centre de cultura gastronòmica i un repartiment 
entre calçat i col·lecció Llambias. Refer la llicència va costar més de 
tres anys. Aquesta obra no està del tot acabada i el PP, arran de gua-
nyar les eleccions locals, torna a reclamar el restaurant i ara un museu 
d’art contemporani, en contra del criteri dels experts i de les altres 
institucions que diuen que els canvis posen en compromís els fons 
econòmics que s’hi han de destinar. Baratar d’idees constantment i 
menysprear el consens és la millor manera d’eternitzar les inversions 
públiques.

Pluvials i canvi climàtic
de l’Av. Mare de Déu del Toro fins a Cala en 
Busquets. El Govern de les Illes va presentar 
diferents projectes. Elegit el definitiu i acon-
seguits els fons de Madrid, al final, el Govern 
Bauzà els va destinar a altres inversions. Han 
seguit anys de silenci del Governs de Progrés i 
d’abandonament dels vesins que en el seu dia 
van cedir per fer un embassament provisional 
que es converteix en vergonyós cada vegada 
que plou molt.

Fa uns mesos, la Conselleria va anunciar 
que abandonava les solucions cares i optava 
per infiltrar allà mateix. 

El canvi climàtic provoca que cada any 
plogui més malament. Els càlculs abans eren 

que hi hauria un episodi greu com els del passat cada 60 
anys, potser ara el canvi climàtic agreugi que ens hi trobem 
i encara no hi hagi solució.

Foto: Manolo Barro
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Antoni Gómez (metge)

Aquests dies ens ha arribat la notícia que a la Xina ha 
aparegut un virus que s’escampa ràpidament, amb una capa-
citat de mutació desconeguda. I atesa la súperpoblació de la 
Xina, en poques setmanes ja tenim 88 morts i més de 3.000 
infectats, en definitiva, una epidèmia que si no s’atura es pot 
escampar per Europa (ja s’han confirmat tres casos a França) 
i fer estralls entre la població més vulnerable.

Ateses les males notícies i per tranquil·litzar-nos, hem 
de dir que té una mortalitat baixa (1,5%) i amb mesures bà-
siques evoluciona favorablement. Per açò, a la Xina constru-
eixen un súper hospital per a 10.000 persones, que volen 
tenir construït en 10 dies!, per poder atendre amb garanties 
i seguretat als casos més greus.

Anem al principi. Com va començar? Sembla que el vi-
rus vivia originalment dins de ratapinyades dels boscos de 
la província de Wuhan i va mutar i infectar les serps, i d’aquí 
ha passat als humans! I com que a la Xina hi ha mercats on 
es venen animals salvatges, per menjar i altres coses, es veu 
que es van vendre serps (contaminades) que van ser les que 
van transmetre el virus a les persones.

I com es transmet? El virus es transmet com el virus de 
la grip, per via aèria o tocant gotetes de saliva dels conta-
minats, i des del primer dia de la infecció. Per açò, la millor 
manera d’evitar el contacte és emprant mascaretes que co-
breixin els nas i la boca. I com ja sabeu que a la Xina hi viu 
molta gent, i només a Wuhan, on s’ha iniciat la epidèmia, hi 
viuen 11 milions de persones, s’havien acabat les existènci-
es de mascaretes i s’han hagut de posat a fabricar-ne mol-
tes més. Per tant, la primera mesura ha estat dur sempre la 
mascareta posada en relacionar-se amb la gent i els animals.        
La segona mesura ha estat evitar situacions d’afluència hu-
mana. Així s’han tancat el mercats, les escoles, el transport, 
els esdeveniments esportius... i fins i tot s’han prohibit les 
noces! I s’ha prohibit consumir animals salvatges!

Quins símptomes presenta?  Els mateixos que 
una grip, amb febrícula, dolor muscular, cansament, 
i tos seca. Però hi ha pacients que quasi no tenen 
símptomes i per açò, per controlar la població in-
fectada, a les sortides de les ciutats hi ha controls 
de temperatura de les persones. Aquesta mesura 
també es pensa instaurar a certs aeroports del món: 
Austràlia, Estats Units (a on s’han detectat tres ca-
sos), Tailàndia, i fins i tot Anglaterra està pensant 
a controlar els viatgers que venguin de països asi-
àtics.

I ara la pregunta clau: té tractament? No. Com 
la grip, no hi ha un tractament específic, sinó que 
són mesures generals: repòs, hidratació, i antitèr-
mics, i si empitjora anar a l’hospital per controlar els 
símptomes respiratoris que són els perillosos.

Per sort, sembla que les autoritats xineses ja 
treballen en una vacuna per evitar-ne l’expansió, i 

en pocs mesos tindrem una vacuna específica que eviti el 
contagi.

Com veiem, l’escenari és complex. Una malaltia de fàcil 
contagi, que muta amb facilitat, però amb una agressivitat 
(per ara) no més elevada que el virus de la grip i de la qual 
es prepara la vacuna.

Des del punt de vista epidèmic és preocupant (com les 
malalties dels animals es poden transmetre als humans), 
però des del punt de vista sanitari sembla que no presenta 
grans dificultats si el sistema sanitari està alerta, i el nostre 
país te un dels millors sistemes sanitaris del món.  

El que està clar és que epidèmies a llocs tan allunyats 
com la Xina, poden escampar-se per tot el món a causa de la 
facilitat de comunicació actual.

Estarem atents a què passa amb aquesta epidèmia.
Salut.

El virus de la corona
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Pere Reurer

Els balears necessiten 21 anys de feina per poder com-
prar una casa i 12’5 si és de segona mà. Els joves han de 
dedicar el 123% del sou per poder pagar el lloguer. A tot 
açò cal afegir que el creixement econòmic s’alenteix i l’edi-
ficació deixa de créixer per estabilitzar-se. Davant d’aquesta 
situació, el Col·legi Oficial d’Arquitectes de les Illes Balears 
proposa un grapat de mesures per a mitigar els problemes 
d’accés a l’habitatge que tenen els illencs. I, entre aques-
tes, la Demarcació de Menorca sol·licita que la grandària 
de les cases s’adapti al nou tipus de família. Proposen que 
les normatives municipals permetin habitacles més petits 
en aquelles zones on la normativa obliga a disposar d’un 
considerable nombre de metres quadrats. D’aquesta manera, 
diuen els arquitectes, s’aconseguiria que l’accés a l’habitacle 
fos més assequible perquè s’incentivaria la restauració i/o 
l’adquisició d’habitatges per part d’aquelles persones que no 
tenen una elevada capacitat adquisitiva.  

El problema es troba en els nuclis antics, on la densitat 
de població és molt més baixa que als eixamples o zones de-
senvolupades posteriorment. Açò impedeix la rehabilitació 
d’edificis obsolets perquè no surt rendible. Els arquitectes 
tenen clar que una certa densificació podria evitar el dete-
riorament dels edificis i impulsar-ne la reforma o rehabilita-
ció. A Palma, la reforma del barri de sa Gerreria (l’antic barri 
xinès), mitjançant un PERI, ha estat tot un èxit, amb habita-
cles nous, de dimensions reduïdes certament, però habitats 
per gent jove que ha donat una nova fesomia als deteriorats 
carrers d’antany. Per contra, sembla ser que el Pla general 
de Maó ha propiciat la construcció de nova planta als afores 
de la ciutat, afavorint uns quants promotors que són els qui 
realment han decidit els temes importants i han fet doblers. 
Hom constata que no només existeixen els fondos buitre, 
sinó també els buitres particulars. Alguns, com a solució,  
proposen que cobrin menys tots aquests professionals del 
sector de la construcció.

El Govern Balear ha iniciat la revisió del decret d’ha-
bitabilitat, si bé Enric Taltavull, president de la demarcació 
menorquina del COAIB, apunta directament al Pla Territorial 
Insular (PTI) i a plans generals, que són molt més restrictius 
que el decret autonòmic pel que fa a paràmetres d’habita-

bilitat. Afirma que el PTI va ser «molt romàntic» però poc 
efectiu en la seva opció perquè aplica densitats molt baixes 
en els nuclis urbans, a l’estil de la ciutat anglesa.   

De gros en fan petit, diu la dita popular. I açò és el que 
volen aplicar els arquitectes per tal que les parelles joves 
puguin adquirir una llar digna... si és que poden, perquè els 
bancs també han disminuït els préstecs concedits i la seva 
quantia. S’han tornat esquius després de la darrera crisi del 
2008. I els sous dels treballadors també han minvat o s’han 
congelat malgrat hagi crescut l’economia turística. La conse-
qüència de tot plegat és que les famílies s’han empetitit: qui 
són els pares valents que gosen tenir més de dos fills? Aque-
lla natalitat de les famílies ferrerienques dels anys seixanta 
ja no tornarà, ha passat a la història. I a menor natalitat, 
perillen les pensions.

Per la seva part, els cotxes no han deixat d’augmentar 
la seva grandària. Si vostès comparen un Renault 4L amb un 
Renault Clio, la diferència és considerable; la mateixa que hi 
ha entre un Seat 124 i un Seat Ibiza recent. També les pan-
talles dels televisors o dels mòbils són més grosses. Habita-
cles més petits i cotxes més grans. Com ho podem aclarir?  
En el món actual és més important el transport que la casa, 
el desplaçament que l’estada. Hem d’estar preparats per a 
moure’ns d’un lloc a un altre en qualsevol moment perquè 
el sistema productiu demana mobilitat més que permanèn-
cia, provisionalitat més que consistència. La llar ha de tenir 
les mides justes per passar-hi una estona al vespre, un cop 
acabada la jornada laboral, dormir i partir aviat en sol demà 
matí. Ens acostam al modus vivendi japonès. Un llanterner 
em comentava que una vegada es va trobar que totes les 
portes d’una promoció tenien 55 cm. quan les rentadores 
medeixen 60 cm. Quin despropòsit!  

Després de la I Guerra Mundial va sorgir un moviment 
artístic anomenat minimalisme, que tenia per lema Less is 
more (menys és més) i que també es va manifestar en arqui-
tectura de la mà de l’alemany Mies Van der Rohe. Pretenia 
que amb un tractament simple i depurat dels elements cons-
tructius es podia assolir una puresa de línies, una edificació 
lluminosa i bella. Aquest lema sembla un remake de l’ideal 
de vida dels epicuris, segons el qual no és més feliç qui més 
té, sinó qui menys necessita. Amb les noves solucions ha-
bitacionals que proposen els arquitectes haurem d’aplicar 
indefectiblement la recepta epicúria i acostumar-nos a un 
habitacle auster. Crec que el mínim habitacional per a dues 
persones a les Balears són 35 m2. Quan Antonio Machado 
escrigué allò de “Y cuando llegue el día del último viaje, / y 
esté al partir la nave que nunca ha de tornar, / me encon-
traréis a bordo, ligero de equipaje...” se referia al seu darrer 
trajecte. Ara sembla que els menorquins que pretenguin re-
alitzar la seva trajectòria vital gaudint d’un habitacle propi 
hauran d’aplicar-se literalment el vers al seu dia a dia.

Minimalisme

Col·laboracions
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Maria Solá

El director adjunt de l’Agència d’Estratègia Turística de 
les Illes Balears, Vicent Torres, ha confirmat la intenció del 
Govern de cedir la titularitat des Convent una vegada finalit-
zin les obres de l’immoble, tot i que ha avançat que encara 
no està decidit si el convent franciscà es transferirà a l’Ajun-
tament d’Alaior o al Consell Insular de Menorca.

Aquesta és una de les qüestions que estan actualment 
sobre la taula de la comissió de seguiment formada per re-
presentants de l’Agència d’Estratègia Turística de les Illes 
Balears, l’Ajuntament d’Alaior i el Consell Insular.

Un altre dels temes que tracta aquesta comissió, i que 
resta per decidir, té relació amb la gestió del Convent i tot 
apunta que serà una fundació, segons assenyala el regidor 
d’Hisenda, Urbanisme, Obres Públiques i Educació de l’Ajun-
tament d’Alaior, Cristóbal Marquès.

“La comissió de seguiment encara negocia quin serà 
l’òrgan definitiu de gestió, però probablement serà una fun-
dació o alguna figura similar”, subratlla Marquès, qui afegeix 
que aquesta qüestió no suposarà un problema perquè “sem-
bla que existeix acord entre les tres institucions”.

De fet, el conseller insular de Cultura i Educació, Mi-
quel Àngel Maria, també apunta que és una decisió que està 
pendent de prendre. “No està decidit si es crearà una figura 
de gestió amb personalitat jurídica pròpia, sigui una empre-
sa pública o una fundació, però en principi les administraci-
ons som partidàries d’aquesta segona opció”, manifesta.

D’una altra banda, Maria avança que les tres instituci-
ons que conformen la comissió de seguiment van signar el 
passat dia 16 de gener un nou acord marc de col·laboració 

amb l’objectiu d’establir les vies de 
cooperació per dur a terme les actu-
acions que permetin acabar la reha-
bilitació integral de l’immoble i do-
tar-lo de l’equipament necessari.

El conseller explica que aquest 
nou acord és més aviat una qüestió 
formal, que només ha suposat un 
canvi: l’entrada en la comissió de se-
guiment del conseller d’Economia i 
Territori, Miquel Company, atès que 
el seu departament està íntimament 
relacionat amb el centre de cultura 
gastronòmica que es crearà al segon 
pis del Convent de Sant Diego.

“L’anterior comissió mixta de 
seguiment deixava de tenir formal-
ment la seva raó de ser, ja que es va 
crear perquè les tres administracions 
estiguessin informades de l’execució 
de les obres i ara ja han acabat la 
gran part dels treballs”, ha assenya-
lat Maria.

Així i tot, encara continuen pen-
dents de dur-se a terme diverses tasques d’acabament del 
projecte, dotació i posada en funcionament del Convent.

En concret, les obres d’instal·lació del sistema de cli-
matització i l’habilitació de l’espai que ha d’acollir el centre 
cultural gastronòmic començaran aquest mes de febrer, se-
gons diu el director adjunt de l’Agència d’Estratègia Turística 
de les Illes Balears.

L’ens públic, propietari del convent franciscà des de fe-
brer del 2005, va adjudicar aquestes feines a la UTE Copic-
sa Contrucciones Olives a finals del passat mes de novem-
bre. Els treballs, amb un pressupost de 467.000 euros, tenen 
un termini d’execució de 8 mesos. En aquest sentit, Vicent 
Torres afirma que haurien d’haver finalitzat el setembre del 
2020.

Però l’expedient de contractació es va licitar en dos 
lots separats, el primer és el que es va adjudicar a Copic-
sa Construcciones Olives, i el segon, referent a la restauració 
de les pintures murals, va quedar desert. L’empresa M. Polo 
S.L. es va presentar, però va quedar exclosa per fer-ho fora 
de termini.

Ara, segons Torres, s’ha tret a concurs de nou, per terce-
ra vegada, aquest projecte de tractament de conservació de 
les pintures murals i les empreses han pogut presentar les 
seves ofertes fins a finals de gener.

Les pintures grisalles del 1r pis es troben actualment 
emmagatzemades de forma provisional al Museu de Menor-
ca i, fins que no es restaurin no es tornaran a col·locar en 
el seu emplaçament original. Va ser el desembre del 2014 

El Govern cedirà la titularitat des Convent 
en finalitzar les obres






















































